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رییس اتحادیه بارفروشان:
دلالانحوالههایمبادلهموزراخریداریمیکنند

رییس اتحادیه بارفروشان اظهار داشت: ورود دلالان به بازار موز باعث افزایش 
قیمت این میوه شده است. دلال ها حواله های مبادله موز را خریداری کرده و همین 
مسئله این توان را به آنها داده است که بتوانند موز را ماشینی 100 میلیون بفروشند. 
در این فرآیند موز کیلویی 6 هزار تومان گران تر به دست مصرف کنندگان می رسد.

مصطفی دارایی نژاد، رییس اتحادیه بارفروشان در گفت وگو با ایلنا در مورد وضعیت واردات موز، گفت: 
مطابق با مصوبه وزارت جهاد کشاورزی، واردات موز مشروط به صادرات سیب درختی است. فعالان 
بخش خصوصی مخالف این موضوع هستند چون بر این باورند که می توان در این مصوبه تجدید نظر 
کرد چراکه در ایران 66 نوع میوه و سبزی تولید می شود که بیشتر آنها کیفیت لازم برای صادرات را دارند.
به گفته وی، صادرات انگیزه تولید محصول باکیفیت و ارگانیک را برای کشاورزان ایجاد می کند. دارایی 
نژاد در ادامه با اشاره به قیمت موز در میدان میوه و تره بار تهران، گفت: 8 مهر موز کیلویی 30 هزار تومان 
در میدان بفروش رفت این در حالیست که اگر دست دلالان این وسط کوتاه می شد حداکثر کیلویی 
20 هزار تومان باید بفروش می رسید.این فعال اقتصادی درباره دلیل گرانی موز، افزود: ورود دلالان به 
بازار موز باعث افزایش قیمت این میوه شده است. دلال ها حواله های مبادله موز را خریداری کردند و 
همین مسئله این توان را به آنها داده است که بتوانند موز را ماشینی 100 میلیون بفروشند. در این فرآیند 
موز کیلویی 6 هزار تومان گران تر به دست مصرف کنندگان می رسد.رییس اتحادیه بار فروشان در ادامه 
بیان کرد: اگر وزارت جهاد کشاورزی با اتحادیه ما همکاری کند ما این توان را داریم که ظرف یک ماه 
آینده قیمت موز را به کیلویی 20 هزار تومان در میدان برسانیم. اگر همین روند ادامه پیدا کند و واردات 
موز در قبال صادرات سیب باشد همچنان شاهد دست های دلال ها خواهد بود و من پیش بینی می کنم 

قیمت آن تا 40 هزار تومان نیز در میدان برسد.

سخنگوی گمرک ایران:
کریدورشرقبهغرب»اکو«فعالشد

سخنگوی گمرک ایران گفت: کریدور ITI سازمان همکاری اقتصادی اکو، با ارسال 
دو محموله به صورت آزمایشی از کراچی به استانبول از مسیر ایران فعال شد.

سید روح اله لطیفی اظهار داشت: بر اساس مصوبات سازمان همکاری اقتصادی اکو مبنی بر راه اندازی 
کریدور ITI )استانبول-تهران-اسلام آباد( توسط اعضای این سازمان برای اتصال شرق به غرب، دو 
محموله پارچه و لاستیک در این هفته از کراچی پاکستان تحت صحابه تیر حرکت خود را آغاز کرد و از 

طریق مرز میرجاوه وارد خاک کشورمان شد.
سخنگوی گمرک ایران افزود: گمرک ایران نیز در راستای سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری و 
به عنوان مسئول اجرای کنوانسیون گمرکی تیر در کشور با هماهنگی سایر دستگاه ها در مرز میرجاوه 
استان سیستان و بلوچستان و دستگاههای مرتبط کشوری، اقدامات لازم را برای اجرایی شدن این 
کریدور و حرکت محموله ها به سمت مرز بازرگان به عنوان مرز خروج به انجام رسانده است.لطیفی تاکید 
 ETIR کرد: گمرک ایران آمادگی دارد همانطور که با ایجاد زیرساخت لازم و برای اولین بار در دنیا
را با کشورهای ترکیه و آذربایجان اجرایی کرده است با همکاری کشور پاکستان نیز می تواند امتداد این 
رویه را از پاکستان به ترکیه در کریدور شرق به غرب و از پاکستان به آذربایجان در مسیر جنوب به شمال 
اجرا کند.سخنگوی گمرک ایران تاکید کرد: سیاست ابلاغی مقام معظم رهبری و دولت مردمی سیزدهم 
توجه به همسایگان و بهره مندی از مزیت های جغرافیایی و ترانزیتی کشور است، بنابراین هر اقدامی 
در اجرای منویات رهبر معظم انقلاب و دستیابی به منافع ملی و منطقه ای و نهایتا همگرایی کشورهای 
همسایه در اولویت گمرک مانند سایر ارکان اقتصادی و سیاسی کشور قرار دارد.گفتنی است، دو محموله 
لاستیک و پارچه که از کراچی پاکستان تحت صحابه تیر سفرش را آغاز کرده بنا است تا با عبور از خاک 

کشورمان و خروج از مرز بازرگان به مقصد نهایی اش در استانبول منتقل شود.

چهموانعیبرسرراهصادراتخرماوجوددارد؟
رئیــس انجمن ملی خرمای ایران افزایش ۳ تا ۴ برابری هزینه های حمل ونقل، 
مشکلات بازگشت ارز به کشور، قوانین خلق الساعه و مشخص نبودن ارزش پول 

ملی را از مشکلات پیش روی صادرکنندگان خرما دانست.
محسن رشید فرخی با اشاره به اینکه برداشت خرمای جدید آغاز شده است، گفت:متوسط برداشت 
خرما در کشور همیشه بین یک میلیون و 200 تا یک میلیون و 2۵0 هزار تن بوده است که البته این عدد 
در برخی سال ها بیشتر و در برخی سال ها نیز  به کمتر از یک میلیون تن رسیده است.وی ادامه داد: 
قیمت خرما نسبت به قیمت های تورمی کشور رشد چندانی نداشته است. از طرفی همیشه قیمت ها در 
بازار بر اساس سیستم عرضه و تقاضا تعیین می شود و باید به گونه ای باشد که صادرکننده بتواند آن را 
در بازار خارجی عرضه کند، تولیدکننده از فروش آن راضی باشد و در توان خرید مصرف کننده نیز باشد.
رئیس انجمن ملی خرمای ایران با بیان اینکه خرما واریته های بسیاری دارد، گفت: قیمت انواع خرما از 
کیلویی 10 هزارتومان شروع می شود و به ۷0 هزارتومان می رسد. خرمای ۷0 هزارتومانی خرمای پیارم 
است که مخصوص صادرات بوده و مصرف داخلی آن کم و حدود 20 درصد است.وی تصریح کرد: 
قیمت خرمای مضافتی در مبدا بسته به نوع و بسته بندی کیلویی 2۵ تا 30 هزار تومان و قیمت خرمای 
کبکاب نیز کیلویی 1۵ تا 20 هزارتومان است.رشــید فرخی در پاسخ به این سوال که علت اعتراض 
برخی از نخلداران جنوب کشــور در هفته گذشته چه بود و آیا مشکل آنها مرتفع شد یا خیر؟  گفت: 
حدود 10 تا 1۵ هزار تن خرمای سال گذشته در استان خوزستان به دلیل تعطیلی کسب و کارها بر روی 
دست نخلداران این استان مانده و موجبات نارضایتی آنها را فراهم کرده بود. خوشبختانه مشکل آنها حل 
شد و قرار شد سازمان تعاون روستایی نسبت به خرید آن مقدار خرما اقدام کند.وی در بخش دیگری از 
صحبت هایش به وضعیت صادرات خرما نیز اشاره کرد و گفت: اگر قرار است کشور صادرات محور باشد 

دولت باید برای آن برنامه مدونی داشته باشد.

احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
گفت: دولت سیزدهم در شهریور بدون یک ریال 
استقراض جدید از بانک مرکزی توانست بودجه 
خود را تامین کند و زودتر از پایان شهریور حقوق 

کارکنان دولت واریز شد.
خاندوزی با بیان اینکه متاسفانه آمار افزایش بیش از 3 درصدی 
متوسط قیمت ها در اقلام مصرفی خانوار در شهریور خبر بسیار 
ناخوشایندی است، افزود: این نرخ باید حتماً در ماه های آینده 

کنترل شود.
وی درباره دلایل این تورم گفت: بخشــی از این تورم مربوط 
به افزایش قیمت ارز و همچنین فشار کسری بودجه در ماه های 
ابتدایی سال اســت که موجب برداشت بیش از اندازه از بانک 

مرکزی شد.
خاندوزی افزود: سیاست اقتصادی با تاخیر تاثیر خود را خواهد 
گذاشت و اگر دولت با ۵0 هزار میلیارد تومان کسری بودجه در 
چهار ماهه نخست امسال از بانک مرکزی استقراض کرد، این 

موضوع خود را در ماه های ششم و هفتم نشان می دهد.
وزیر امور اقتصادی و دارایی گفت: دولت سیزدهم برای کنترل 
افزایش قیمت ها اقدام هایی را در دستور کار قرار داده از جمله 
کنترل نوسانات نرخ ارز از طریق افزایش فروش نفت و میعانات 

که در دستور کار قرار گرفته است.
او ادامه داد: همچنین برای تسهیل دسترسی به ارزهای بلوکه 
شده کشور در سایر کشورها تدابیری در روزهای اخیر اتخاذ شده 

است.
وی افزود: درباره اســتقلال از بانک مرکزی نیز اقدام هایی 
انجام شده و بر خلاف پنج ماهه ابتدایی سال، دولت سیزدهم 
در شــهریور بدون یک ریال استقراض جدید از بانک مرکزی 
توانست بودجه خود را تامین کند و زودتر از پایان شهریور حقوق 

کارکنان دولت واریز شد.
خاندوزی گفت: ما در ماه های ابتدایی سال، 16 هزار میلیارد 
تومان تامین مالی از طریق فروش اوراق داشــتیم که این رقم 

در یک ماه اخیر، به 2۷ هزار میلیارد تومان افزایش یافته است.

او ادامه داد: تداوم این اقدام ها، می تواند کنترل تورم و کشیده 
شدن ترمز افزایش قیمت ها را در پی داشته باشد هرچند ممکن 

است با چند ماه فاصله، تاثیر بگذارد.
خاندوزی گفت: بویژه با تغییر لایحه بودجه سال 1401، کمتر 
کسری بودجه خواهیم داشت و شاهد پایین آمدن سطح عمومی 

قیمت ها در ماه های آینده خواهیم بود.
واگذاری ها باید موجب جلب اعتماد مردم و فعالان 

اقتصادی شود
وزیر امور اقتصادی و دارایی همچنین عنوان کرد: واگذاری هایی 
موفق هستند که در نهایت موجب جلب اعتماد مردم و فعالان 

اقتصادی شوند.
خاندوزی با اشــاره به اینکه واگذاری شــرکت ها به بخش 
خصوصی به معنای رها کردن شــرکت ها نیست، با تاکید بر 
اینکه آسیب هایی را که در خلال روند تقریباً 1۵ ساله اخیر وجود 
داشته باید شناسایی کرد و مورد بازبینی قرار داد، گفت: هرچند 
سهم بسیار اندکی از واگذاری ها نسبت به آنچه که در اهداف 

اولیه و قبل از ابلاغ سیاست های کلی وجود داشت، باقی مانده، 
اما مطالبه ای که از قربان زاده داریم این است که بتواند به سرعت 
و با تجهیز یک تیم تجربی، اقتصادی و حقوقی ابعاد کاستی های 
حقوقی و قانونی را که در این زمینه وجود داشته بررسی و آسیب 

شناسی کند.
وزیــر اقتصاد افزود: البته اگر به بیش از هشــتصد یا نهصد 
مورد واگذاری های گذشته نگاه کنیم نقاط بسیار ارزشمندی را 
پیدا خواهیم کرد که به شــدت قابل اتکا و امید بخش است، 
اما تصویری که از واگذاری ها در ذهن جامعه باقی مانده است، 
تصویری نیست که نشان دهنده تحقق همزمان کارآمدی و 

عدالت از ســوی دولت ها باشد. اگر بخواهیم از گذشته درسی 
بیاموزیم این است که برای تغییر حتماً باید فراتر از خود سازمان 
خصوصی سازی اتفاق هایی رخ دهد، چون سازمان خصوصی 

سازی تنها یک حلقه از این فرآیند است.
خاندوزی همچنین با بیان اینکه برخی از شــرکت ها واگذار 
نشدند، بلکه به یک معنا در فضای اقتصادی کشور رها شدند و 
تمام فرصت ها و حمایت های پیشین نیز پس از واگذاری از آن ها 
سلب شد، اظهار کرد: در چنین وضعیتی، سرنوشت این شرکت ها 
خیلی بهتر از قبل نخواهد شد، بنابراین نیازمند یک بسته آسیب 

شناسانه در این. خصوص هستیم.

وزیر امور اقتصادی و دارایی:

 دولت درشهریور بدون استقراض
 از بانک مرکزی بودجه خود راتامین کرد

اخبار کوتاه 

وزیر جهاد کشاورزی و رئیس شورای قیمت گذاری 
و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی 
کشاورزی، تصویب نامه این شورا در زمینه بسته 

سیاستی حمایت از زعفران را ابلاغ کرد.
به گزارش روابط عمومی وزارت جهاد کشــاورزی، سید جواد 
ساداتی نژاد وزیر جهاد کشاورزی و رئیس شورای قیمت گذاری 
و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی، در 
نامه ای به وزارتخانه های جهاد کشاورزی، امور اقتصاد و دارایی، 
صنعت، معدن و تجارت، امور خارجه، ســازمان برنامه و بودجه 
کشور، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و بانک کشاورزی، 
تصویب نامه این شــورا در زمینه »بسته سیاستی حمایت از 
زعفران« را ابلاغ کرد.متن تصویب نامه شورای قیمت گذاری 
و اتخاذ سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی به 

این شرح است:
»شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاســت هــای حمایتی 
محصولات اساسی کشاورزی در جلســه مورخ 1400/06/2۹ 
به استناد مفاد قانون اصلاح قانون تضمین خرید محصولات 
اساسی کشاورزی بسته سیاستی حمایت از زعفران را به شرح 

ذیل تصویب کرد:
1( قیمت خرید حمایتی زعفران تولیدی کشــاورزان در سال 
جاری نوع نگین صادراتی به ازای هر کیلوگرم 20۵ میلیون ریال 
تعیین می شود. این قیمت به عنوان قیمت پایه زعفران نگین 
صادراتی می باشد و مجری خرید حمایتی مجاز است متناسب با 

شرایط بازار نسبت به افزایش آن اقدام کند.
2( شرکت مادر تخصصی حمایت از توسعه سرمایه گذاری در 
بخش کشاورزی مکلف است از طریق صندوق های حمایت از 

توسعه بخش کشاورزی )به عنوان مجری خرید زعفران( نسبت 
به خرید حمایتی صرفاً با هدف صادرات و توسعه بازار خارجی 

زعفران اقدام نماید.
3( بانک مرکزی مکلف است از طریق بانک های عامل نسبت 
به تامین مبلغ ده هزار میلیارد ریال تسهیلات با نرخ 8 درصد و 
دوره بازپرداخت 18 ماهه برای مجریان خرید حمایتی زعفران 

اقدام نماید.
تبصره 1 : در صورت نیاز، تسهیلات پیش بینی شده تا سقف 
۵0 هزار میلیارد ریال با تصویب شــورای قیمت گذاری و اتخاذ 
سیاســت های حمایتی محصولات اساســی کشاورزی قابل 

افزایش می باشد.
تبصره 2: وزارت جهاد کشــاورزی موظف است مابه التفاوت 
سود تسهیلات موضوع این بند را از محل منابع قانونی در اختیار 

پرداخت کند.
تبصره 3 : بانک های عامل موظفند کالای خریداری شده از 
کشــاورزان و تحویلی به انبارهای مجری خرید زعفران را زیر 
کلید برده و به عنوان تضمین وثایق مورد نیاز برای تسهیلات 

دریافتی قبول نماید.
4( بانک کشاورزی موظف است نسبت به تامین مبلغ پنج هزار 
میلیارد ریال تسهیلات با نرخ 8 درصد و دوره بازپرداخت 18 ماهه 
برای اتحادیه های تعاونی روستایی و تولیدی سراسر کشور جهت 
خرید حمایتی زعفران تولید سال جاری با هدف صادرات اقدام 

نماید.
تبصره: وزارت جهاد کشاورزی موظف است مابه التفاوت سود 
تســهیلات موضوع این بند را از محل منابع قانونی در اختیار 

پرداخت کند.

۵( صادرکنندگان زعفران از مشوق های زیر برخوردار می شوند:
الف( با صادرات زعفران از طریق رینگ صادراتی بورس کالای 
ایــران، مازاد ارزش فروش هر کیلوگــرم محصول زعفران از 

1000 یورو از تعهد ارزی معاف می باشد.
ب( با صادرات زعفران در صورت خریداری و ترخیص کالا از 
طریق بازار گواهی سپرده کالایی در بورس، پنجاه درصد مازاد 
ارزش فروش هر کیلوگرم محصول زعفران از 1000 یورو از تعهد 

ارزی معاف می باشد.
ج( صادر کنندگان می توانند با ارز حاصل از صادرات زعفران 
نسبت به واردات نهاده ها و محصولات کشاورزی با تایید وزارت 

جهاد کشاورزی اقدام کنند.
6( وزارت جهاد کشاورزی مکلف است با همکاری وزارت امور 
خارجه، وزارت امور اقتصادی و دارایی و وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نسبت به اخذ تخفیف تعرفه ای برای صادرات زعفران به 
کشورهای طرف عمده تجاری با جمهوری اسلامی ایران اقدام 

نماید.
۷ ( به منظــور ارتقاء ضریب مکانیزاســیون و اســتفاده از 
فناوری های نوآورانه در زنجیــره ارزش زعفران، وزارت جهاد 
کشاورزی مکلف است از محل منابع موضوع بند )الف( تبصره 
18 قانون بودجه سال 1400  و سایر منابع قانونی در اختیار، نسبت 
به تامین تسهیلات مورد نیاز تولید کنندگان و سرمایه گذاران 

زنجیره ارزش زعفران اقدام نماید.
8( شــرکت مادر تخصصی حمایت از توسعه سرمایه گذاری در 
بخش کشاورزی مکلف است حداکثر تا پایان سال 1400 نسبت به 
تشکیل صندوق حمایت از توسعه صنعت زعفران با مشارکت کلیه 
اشخاص حقیقی و حقوقی فعال در زنجیره ارزش زعفران اقدام نماید.

تبصره 1: وزارت جهاد کشــاورزی مکلف اســت با استناد به 
ماده 12 قانون تشکیل وزارت جهاد کشاورزی و ماده 1۷ قانون 
افزایش بهره وری بخش کشــاورزی و منابع طبیعی از طریق 
فروش بخشــی از املاک و دارایی  ســازمان جهاد کشاورزی 
استان های خراسان رضوی، جنوبی و شمالی نسبت به تامین 
سهم دولت تا سقف 4۹ درصد به مبلغ ۵00 میلیارد ریال اقدام 

نماید.
تبصره 2: وزارت جهاد کشــاورزی در جهت مشارکت کلیه 
کشاورزان تولید کننده زعفران در استان های خراسان رضوی، 
جنوبی و شمالی نسبت به تامین یارانه سهم هر کشاورز )به ازای 
هر نفر یک میلیون ریال( در تشکیل صندوق حمایت از توسعه 
صنعت زعفران، به میزان حداکثر 200 میلیارد ریال از محل منابع 

پیش بینی شده در قانون بودجه سال 1400 اقدام نماید.
تبصره 3 : سود سهم دولت حاصل از انجام عملیات موضوع 
این مصوبه به عنوان افزایش سرمایه دولت در همان صندوق 

منظور می شود.
تبصره 4: صندوق حمایت از توســعه صنعت زعفران موظف 
است، پس از تشکیل نسبت به مدیریت بازار و کل زنجیره ارزش 

زعفران از سال 1401 اقدام نماید.
۹( وزارت جهاد کشاورزی مکلف است سند راهبردی توسعه 
زنجیره ارزش زعفران را حداکثــر ظرف مدت یک ماه تدوین 
و جهت تصویب به دبیرخانه شــورای قیمــت گذاری و اتخاذ 

سیاست های حمایتی محصولات اساسی کشاورزی ارائه نماید.
10( دبیرخانه شــورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های 
حمایتی محصولات اساسی کشاورزی با همکاری شرکت مادر 
تخصصی حمایت از توسعه سرمایه گذاری در بخش کشاورزی 

و اتحادیه های تعاونی روستایی و تولیدی سراسر کشور مکلف 
اســت حداکثر ظرف مدت یک هفته از ابــلاغ این مصوبه، 
دستورالعمل خرید حمایتی انواع و درجات مختلف زعفران را تهیه 

کند تا توسط رئیس شورا و وزیر جهاد کشاورزی ابلاغ شود.
سید جواد ساداتی نژاد
وزیر جهاد کشاورزی و رئیس شورا«

وزیر جهاد کشاورزی »بسته سیاستی حمایت از زعفران« را ابلاغ کرد

نماینده مردم چابهار در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: 
ما نتوانستیم نهاده های مورد نیاز مرغداران را تامین کنیم تا آنجا 
که من اطلاع دارم برخی از مرغداری ها حدود 2 ماه اســت که 

نتوانستند ذرت مورد نیاز خود را خریداری کنند.
معین الدین سعیدی درباره علت تجمع جمعی از مرغداران در مقابل مجلس، و 
وضعیت تولیدکنندگان این صنف گفت: تامین نشدن نهاده های دامی به یکی از 
قصه های پر غصه در کشــور تبدیل شده است. در ایران سالیانه به 1۹ میلیون 
تن نهاده دامی از جمله ذرت، ســویا و جو نیاز داریم، و متاسفانه باید بگویم که 

عمده  ترین نیاز ما در این زمینه از طریق واردات تامین می شود.
به گفته نماینده مردم در مجلس یازدهم، با توجه به برآورده ها و پژوهش هایی 
که مجلس انجام داده است تولیدکنندگان داخلی می توانند دوسوم از این نیاز را 

تامین کنند.
عضو مجمع نمایندگان استان سیستان و بلوچستان، با اشاره به نبود هماهنگی 
بین وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت جهاد کشــاورزی در تنظیم بازار، 
اظهار کرد: این ناهماهنگی ها مزید بر علت شد و ما نتوانستیم نهاده های مورد نیاز 
مرغداران را تامین کنیم تا آنجا که من اطلاع دارم برخی از مرغداری ها حدود 2 

ماه است که نتوانستند ذرت مورد نیاز خود را خریداری کنند.
این نماینده مجلس در ادامه بیان کرد: بر اساس مصوبه شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی سران قوا، از سال 138۹ اختیارات حوزه بازرگانی محصولات کشاورزی 
از جمله قیمت گذاری، واردات و صادرات آنها به مدت 2 سال به وزارت صنعت، 
معدن وتجارت واگذار شد این در حالیست که از مرداد سال جاری این اختیارات 

دوباره به وزارت جهاد کشاورزی بازگردانده شد.
 به گفته سعیدی، بازگشت اختیارات به وزارت جهاد کشاورزی تصویب شده اما 
هنوز به مرجله اجرا نرسیده است به همین دلیل هنوز در بحث تنظیم بازار نتوانستیم 

کاری پیش ببریم.وی در ادامه با بیان اینکه شاهد رسوب نهاده های دامی در بنادر 
هستیم، گفت: کمیسیون کشاورزی جلسات متعددی بر حل این معضل برگزار 
کرده است و تعدادی از همکاران ما برای حل این مشکل به بندر امام عازم شدند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه واردات نهاده با ارز ترجیحی باعث ایجاد فساد 
و رانت می شــود، خاطر نشان کرد: تجربه نشان داده است که تخصیص ارز به 
واردات کالاهای اساسی، باعث افزایش قیمت آن کالاها می شود از این رو پیشنهاد 

می کنیم دولت از تولیدکنندگان داخلی حمایت کند.
عضو مجمع نمایندگان استان سیستان و بلوچستان، در ادامه افزود: نمایندگان 
معتقدند که باید این یارانه به تولیدکنندگان داخلی داده شود نه واردکنندگان. چراکه 
با تحقق این مهم انگیزه تولیدکننده دوچندان می شود. بدون تردید اعطای ارز 
ترجیحی به تولیدکنندگان در یک پروسه زمان بر عملی خواهد شد اما وقتی که 

اجرایی شود شاهد واقعی تر شدن قیمت نهاده های دامی خواهیم بود.
وی در پایان خاطر نشان کرد: کمیسیون مجلس و سیدجواد ساداتی نژاد وزیر 

جهاد کشاورزی، موافق اعطای یارانه به تولیدکنندگان داخلی هستند.

سید رضا فاطمی امین وزیر صمت در حاشیه بازدید از بیمارستان 
جانبازان نیایش در جمع خبرنگاران، گفت: تا پایان سال واردات 
خودرو کار اشتباهی است زیرا حجم زیادی از منابع ارزی را درگیر 

و قیمت ارز افزایش پیدا می کند.
وزیر صمت در حاشــیه بازدید از آسایشگاه جانبازان و با اشاره به وجود برخی 
مشکلات در حوزه صنعت در تأمین و تعمیر بخش تجهیزات و توانبخشی، افزود:  
در اسرع وقت این موضوع را پیگیری می کنیم و با همکاری بنیاد شهید امکان 
ساخت تجهیزات در داخل در اسرع وقت فراهم می شود و اگر تجهیزاتی نیاز به 

واردات داشته باشد تسهیل می شود تا جانبازان از خدمات مناسبی استفاده کنند.
فاطمی امین انواع ویلچر و تشــک را از نیازهای مورد نظر جانبازان دانست و 
گفت: جلسه مشترکی میان معاونان امور صنایع وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و معاونان بنیاد شهید برگزار شــود تا اقلام مورد نیاز جانبازان را تعیین کنیم. 
سازندگان را تشــویق کنیم تا تجهیزاتی که امکان ساخت در داخل را دارد با 
کیفیت مورد نیاز جانبازان تولید کنند و اگر امکان تولید آن نیست نباید منتظر 

بمانیم و در اسرع وقت برای تامین، کار ویژه ای انجام شود.وزیر صمت افزود: ما 
ضوابط تدوین شده را اجرا خواهیم کرد و در برنامه زمان بندی شده با هماهنگی 

بنیاد شهید، اولویت ها را مشخص و کارها را پیگیری می کنیم.
فاطمی امین در ادامه همچنین درباره ثبات قیمت محصولات پتروشیمی و 
فولاد نیز گفت: از دو هفته گذشته بر روی بازار اولیه پتروشیمی پلی اتیلن، پت و 
فولاد متمرکز شده ایم و تثبیت قیمت این محصولات زمان بر است که تا پایان 
فصل پاییز این موضوع انجام خواهد شد و امیدواریم این دو بازار که دربخش های 

تولید هم سهم دارند مدیریت شوند و ما شاهد ثبات در بازار باشیم.
وی با اشاره به قولی که در روز گرفتن رأی اعتماد در مجلس داده بود، افزود: 
قول داده بودیم سیمان به قیمت قبل از قطعی برق بازگردد که خوشبختانه این 

اتفاق افتاد و سه هفته است با همان قیمت قبل در بازار عرضه می شود.
فاطمی امین گفت: در شرایط عادی زمانی که تراز ارزی تجاری کشور متعادل 
است، واردات خودروهای خارجی می تواند مفید باشد و به نوعی فضای رقابتی 
ایجاد خواهد کرد اما در حال حاضر حداقل تا پایان امسال زمانی که به یک توازنی 
برسیم در تراز خارجی، این واردات اشتباه است به دلیل اینکه حجم زیادی از منابع 
درگیر خواهد شد و قیمت ارز افزایش پیدا خواهد کرد و تورم ایجاد می کند که 

برای کل جامعه مضر است.
وی تصریــح کرد: برنامه ویژه ای را در حوزه صادرات تهیه کرده ایم که ابعاد 

مختلف آن را به زودی خبری خواهیم کرد.
وزیر صمت در پایان گفت: در شــرایط عادی که صادرات غیر نفتی مناسب 
داریم واردات خودرو می تواند به رقابت پذیری و کیفیت کمک کند اما تا زمانی 
که به این موضوع برســیم یک چالش ارزی داریم که امیدواریم طبق برنامه 
ویژه ای که شروع کرده ایم به یک توازن ارزی برسیم و بعد از آن واردات خودرو 

می تواند انجام شود.

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس: وزیر صمت: 

مرغداران در ۲ ماه اخیر نتوانستند ذرت خریداری کنند واردات خودرو تا پایان سال اشتباه است

اینفوگراف

ادامه از صفحه یک  
بســیاری از کارشناسان ورود موز، خودرو، لوازم خانگی و کالاهایی از 
این دســت را ضروری نمی دادند و واردات این کالاها را به شرط خرید 
با ارز آزاد به نفع کشور و تولید کننده داخلی می دانند زیرا عدم ورود این 
کالاها، رقابت موثر را از بین می برد و واردات این کالاهای غیرضروری 
با ارز دولتی تنها موجب زیان به اقتصاد کشور و تنگ شدن عرصه بر 
تولیدکننده داخلی خواهد شــد.  بیش از ۵۵ درصد درآمدهای دولت از 
محل صدور نفت تأمین میشوند که با توجه به نرخ ارز از دلار به ریال 
تبدیل میشود. بنابراین، تعیین نرخ ارز )سیاستهای ارزی( تأثیر غیرقابل 
انکاری بر بودجه دولت دارد و دولت هرگز نتوانسته به تعیین آن به عنوان 

موضوع مالیه بین الملل بنگرد. به عبارت دیگر، مادامی که بخش اصلی 
منابع و مصارف ارزی کشور در اختیار دولت قرار دارد تعیین نرخ ارز نقش 
مهمی در اتخاذ سیاستهای مالی دولت ایفا خواهد نمود. به نظر می رسد 
در سند چشم انداز 20 ساله کشور جهتگیری تلویحی جهت حرکت نظام 
ارزی ایران به سمت نظام شناور درج شده و تحقق آن منوط به ایجاد 
زمینه های مورد نیاز آن است که با بازشدن بیشتر اقتصاد کشور، توسعه 
صادرات غیرنفتی، تقویت جریانهای سرمایه گذاری خارجی به داخل، 
کاهش وابستگی بودجه به درآمدهای نفتی و ...است. با این حال تا زمانی 

که درآمدهای نفتی عمده منبع درآمد ارزی کشور را تشکیل داده و بخش 
دولتی مهمترین عرضه کننده و تقاضا کننده ارز در بازار داخلی محسوب 
می شود، ایمن نگه داشتن اقتصاد ملی از تبعات و پیامدهای نوسان قیمت 
نفت و خارج نگه داشتن بخشی از درآمدهای نفتی از چرخه هزینه های 
دولت- که در حقیقت همان ایده اصلی تأســیس حساب ذخیره ارزی 
اســت- بهترین راهکار برای ایجاد زمینه های شناورتر کردن بازار ارز 
در داخل و استقلال بیشتر سیاستهای ارزی از سیاستهای مالی دولت 
محســوب می شود.اقتصاد یک زنجیره است و این زنجیره در تمامی 
مراحل به هم وصل است. حضور دولت در اقتصاد و ساختار اقتصاد نفتی 
باعث شده است که بخش قابل توجهی از درآمد نفتی از سمت دولت 

باشد. از سوی دیگر حضور پررنگ شرکت های دولتی و عمومی باعث 
شده اســت که مصرف کننده عمده ارز نیز خود دولت باشد. در چنین 
شرایطی دولت در تمام مراحل ارزی حضور دارد و به همین دلیل ارز را 
به مانند یک ابزار جدی برای حل مشکلاتی همچون خط فقر و درآمد 
پایین اقشار کمتر برخوردار می بیند. برای این منظور قیمت ارز پایین نگه 
داشته می شود که موجبات افزایش تقاضا و شکل گیری بازار ثانویه را 
ایجاد می کند و از همین جاست که بحث تخصیص منابع آغاز می شود. 
اما مشکل آن است که مساله تخصیص خود نوعی رانت ایجاد می کند 
و دولت ها قادر به حل کلاف سر در گم مدیریت تجارتی نیستند که در 
اقتصادهای طبیعی ساز و کار بازار و دست نامرئی آن را مدیریت می کند.

کدام توازن؟

ســخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی با بیان اینکه ۷0 تا 
۸0 درصد بازار لوازم خانگی در اختیار داخلی ها است، تاکید کرد که 
با حمایت هایی که حالا از صنعت لوازم خانگی انجام شده، لازم است 
تولیدکنندگان برنامه ریزی طولانی مدت داشته باشند، سرمایه گذاری 
خود را توسعه دهند و کیفیت کالاها و خدمات پس از فروش را دور 

از انتظار بالا ببرند.
حمیدرضا غزنوی با بیان این که ممنوعیت کالای نهایی لوازم خانگی مربوط به سال 
13۹۷ است و پیش از آن هم کره ای ها از ایران رفته بودند، اظهار کرد: در حال حاضر 
اتفاق جدیدی رخ نداده و فقط زمینه برای حمایت از تولید کنندگان داخلی و برنامه ریزی 
بلندمدت آنها فراهم شده است.  البته به گفته وی علاوه بر اینکه در حال حاضر کالای 
قاچاق در بازار وجود دارد، به طور قانونی هم کالا از طریق ته لنجی، ملوانی و مرزنشینان 
وارد و در بازار  سایر استان ها عرضه می شود.  سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم 
خانگی ابراز امیدواری کرد که با مصوبه جدید جلوی واردات کالاهایی با مشابه تولید 
داخل از طرق یاد شده هم گرفته شود و تصریح کرد: مصرف کالاهای خارجی رفاه 

زودگذر خواهد داشت، اما آثار مخربی بر اقتصاد کشور می گذارد.  
غزنوی در ادامه درباره نگرانی هایی که درباره انحصار در صنعت لوازم خانگی و امکان 
دچار شدن این صنعت به وضعیت بازار خودرو به وجود خواهد آمد، اظهار کرد: صنعت 
خودرو در ایران از سوی دولت اداره می شود و ۹۵ درصد بازار خودرو دست دو شرکت 

است. اما در صنعت لوازم خانگی حدود 1۵00 واحد فعالیت می کنند. بنابراین در این 
صنعت انحصار نیست. اما عده ایی صنعت شکست خورده خودرو را نماد تولید ملی قرار 

داده اند. با این حال تولیدات داخلی به لحاظ قیمت و کیفیت تنوع زیادی دارند.  
وی با بیان اینکه برای رسیدن به کیفیت مطلوب و منطقی شدن قیمت ها باید به تولید 
انبوه برسیم، گفت: برای رسیدن به این اهداف باید بازار داشته باشیم، بنابراین از ورود 
غیر منطقی کالاهای خارجی جلوگیری شود تا به یک کشور صنعتی تبدیل شویم. 
برای راضی شدن مصرف کنندگان هم باید در بحث کیفیت، خدمات پس از فروش و 
قیمت نیز رقابت بهتری ایجاد شود. در نهایت بعد از حفظ و تامین بازار داخل، می توان 

سرریز تولیدات را صادر کرد.  
سخنگوی انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی با اشاره به افزایش ۷8 درصدی تولید 
لوازم خانگی در سال گذشته، اظهار کرد: امسال هم 40 درصد افزایش تولید داشتیم 
و سهم تولید کنندگان داخلی از بازار حدود ۷0 تا 80 درصد است. اما حالا لازم است 
تولیدکنندگان برنامه ریزی طولانی مدت داشته باشند، سرمایه گذاری خود را توسعه دهند 
و قدر این فرصت را بدانند. همچنین لازم است که حتماً کیفیت کالاها افزایش پیدا کند 

و خدمات پس از فروش به شکل قابل توجهی بالا رود.
وی در پاسخ به اینکه آیا می توان برای بهبود کیفیت از تولیدکنندگان تضمین گرفت، 
اظهار کرد: تضمین گرفتن از تولیدکنندگان با نظام اقتصادی مناسب کشور هماهنگ 
نیست و از طرف دیگر تولیدکنندگان در حال حاضر ارز دولتی یا سایر امکانات دولتی را 

دریافت نمی کنند. همچنین باید به این نکته توجه کرد که حالا هم محصولات داخلی 
کیفیت قابل قبولی دارند و ما معتقدیم حالا باید دور از انتظار کیفیت و خدمات پس از 
فروش بهبود پیدا کند. برای مثال برخی از کارخانجات در حال حاضر تا یک ماه بعد از 
استفاده از یک کالا هم آن را پس می گیرند. از طرف دیگر بخاطر رقابت بین برندهای 
داخلی، تولیدکنندگان ناچار به افزایش کیفیت هستند.اخیرا دفتر رئیس جمهوری طی 
نامه ای به وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( و وزارت اقتصاد و دارایی، اعلام کرد 
که بر اساس دستور مقام معظم رهبری، واردات لوازم خانگی به کشور همچنان ممنوع 
است.گفتنی است که دو سال پیش و با تشدید تحریم های آمریکا دو شرکت کره ای ال 
جی و سامسونگ که در صنعت لوازم خانگی سرمایه گذاری کرده بودند، ایران را ترک 
کردند. در حال حاضر برند این دو شرکت در ایران به جی پلاس و سام تغییر کرده و 
قطعات آنها از کشورهای دیگری به جز کره به ایران وارد می شود. بنابراین کالاهای 
برند ال جی و سامسونگ موجود در بازار به صورت قاچاق وارد می شوند و گارانتی ندارند. 
اما میانه شهریور ماه دوباره بحث واردات لوازم خانگی کره ای ال جی و سامسونگ به 
جای بدهی های کره به ایران در رسانه های مختلف مطرح شد که در نهایت وزارت 
صمت تاکید کرد که در این زمینه برنامه ای ندارد.طبق مصوبه اولیه شورای هماهنگی 
سران سه قوه در سال 13۹۷ و تمدید آن، ممنوعیت واردات لوازم خانگی تا پایان سال 
1400 ادامه دارد و بعد از آن مجددا درباره این موضوع تصمیم گیری می شــود که با 

مصوبه جدید به نظر می رسد ممنوعیت ادامه داشته باشد.

بیش از ۷۰ درصد بازار لوازم خانگی در اختیار داخلی  ها
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